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ПРО КАПРЕМОНТ ОДНІЄЇ 
З КЛЮЧОВИХ МІСЬКИХ ДОРІГ 

і басейну в гімназії розповіли на брифінгу

НОВИХ ВИПАДКІВ ДИФТЕРІЇ НЕ ЗАФІКСОВАНО
На ранок четверга, 31 жовтня, вакци-
новано 10 тисяч 596 осіб; щодня вакци-
нуються близько 1,5 тисячі ужгородців; 
проведено щеплення, в тому числі, 1032 
іноземним студентам, 318 учням, 393 
учителям, 698 медикам, повідомляють з 
управління охорони здоров’я міськради. 

«За останні 8 днів в Ужгороді 
нових звернень, підозр щодо 

захворювання на дифтерію не було. 
Це не свідчить, що спалах повністю 
локалізовано, але маємо надію (якщо 
брати до уваги інкубаційний період цієї 
хвороби до 10 днів), що ця тенденція 

збережеться й надалі», – інформує на-
чальник управління охорони здоров’я 
Ужгородської міської ради Василь 
Решетар.

За його словами, вакцини вистачає; 
Ужгород днями отримав додатково ще 
10 тисяч доз, 5 сусідніх областей надали 
12 доз сироватки, які тепер є в обласній 
інфекційній лікарні. Щодня, зокрема й у 
вихідні, працюють як пункти щеплення 
в усіх 8 сімейних амбулаторіях, так і 3 
пункти щеплення в гуртожитках УжНУ. 
Коли керівники підприємств, організа-
цій звертаються стосовно організованої 
вакцинації працівників, медики виїздять 
проводити щеплення на місцях. 

Додаткові пункти вакцинації для 
студентів УжНУ працюють за адресами: 

набережна Незалежності, 22, вулиця 
Університетська, 10 і 14.

• • •
Наразі в обласній клінічній інфек-

ційній лікарні перебувають 17 студентів. 
П’ятнадцятьом захворілим проводять 
антибіотикотерапію, яка триватиме 2 
тижні, після чого їх повторно обстежать. 
Двоє студентів поступили в лікарню 27 
жовтня – у них запідозрили наявність 
збудника дифтерії; хоча клінічних ознак 
недуги не було, їх госпіталізували для 
спостереження. Усі захворілі студенти – у 
задовільному стані.

Управління охорони здоров’я 
Ужгородської міської ради вчергове 
наголошує: щоб уберегтися від недуги, 
потрібно вакцинуватися, особливо 

тим, хто не щеплений, щеплений із 
порушенням календаря або не має 
щеплення понад 10 років. 

Вакцина ,  отримана  за  кошти 
державного бюджету, може бути роз-
поділена й у приватні клініки, якщо 
адміністрація такої клініки звернеться 
до управління охорони здоров’я Ужго-
родської міської ради.

• • •
ЯКЩО ВАМ ВІДМОВИЛИ У ЩЕ-

ПЛЕННІ З ОГЛЯДУ НА ТЕ, ЩО ВИ НЕ 
УКЛАЛИ ДОГОВОРУ З СІМЕЙНИМ ЛІ-
КАРЕМ, А ТАКОЖ ЯКЩО ВИМАГАЛИ ЗА-
ПЛАТИТИ ЗА ВАКЦИНАЦІЮ, ЗВЕРТАЙ-
ТЕСЯ НА ГАРЯЧУ ЛІНІЮ УПРАВЛІННЯ 
ОХОРОНИ ЗДОРОВ’Я УЖГОРОДСЬКОЇ 
МІСЬКОЇ РАДИ: 61-73-77 або 61-48-38.

Із Державного фонду регі-
онального розвитку кілька 
місяців тому виділено кошти 
на реалізацію двох проєктів 
в Ужгороді – капітального 
ремонту вулиці Юрія Гагарі-
на і басейну у Класичній гім-
назії. Про те, що заплановано зробити в рамках 
цих проєктів, 30 жовтня на брифінгу повідомив 
міський голова Богдан Андріїв.

Як зазначалося, ще 9 листопада 
2018 року Ужгородська міська рада 
зареєструвала проєкт «Капітальний 

ремонт вулиці Гагаріна у місті Ужгороді», який 
претендує на отримання фінансування з 
Державного фонду регіонального розвитку.

Богдан Андріїв підкреслив, що затвер-
дженню проєкту передувала велика робота, 
відбулася низка зустрічей і перемовин:

– Під час однієї із зустрічей з тодішнім 
головою ОДА Геннадієм Москалем разом із 
народними депутатами Михайлом Ланьом, 
Василем Петьовкою, депутатами облради Ва-
силем Кошелею, Мироном Помпелем, Андрі-
єм Андріївим, Олексієм Баранюком, першим 
заступником голови облдержадміністрації 
Іваном Дураном нам вдалося переконати 
керівника області у важливості цих проєктів 
для Ужгорода і необхідності включення їх до 
переліку об’єктів, які від Закарпаття про-
понується відремонтувати за кошти Фонду 
регіонального розвитку. Адже вулиця Юрія 
Гагаріна – це в’їзд у місто, одна зі ключових 
доріг, тут більш як 10 років не проводили 
капітального ремонту.

Закінчення на стор. 2.
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НА ЗАКАРПАТТЯ ПОВЕРТАЄТЬСЯ ВЕЛИКА ЛЕГКА АТЛЕТИКА 

ПРО КАПРЕМОНТ ОДНІЄЇ 
З КЛЮЧОВИХ МІСЬКИХ ДОРІГ 

і басейну в гімназії розповіли на брифінгу
Початок на стор. 1.

Так само зареєстровано 
проєкт капремонту ба-

сейну у Класичній гімназії. Його 
не оновлювали понад 20 років, 
а цей басейн – найбільший, 
один із двох, котрі останніми ро-
ками діяли у школах Ужгорода, в 
ньому мали змогу тренуватися 
учні Класичної гімназії, 
навчали плавати всіх 
охочих дітей, школярів 
під час літніх таборів.

Богдан  Андріїв 
зауважив, що є під-
тримка і від нинішньо-
го голови ОДА Ігоря 
Бондаренка, який осо-
бисто клопотав про 
включення цих про-
єктів до фінансування з Фонду 
регіонального розвитку.

За повідомленням місько-
го голови, на капремонт вулиці 
Юрія Гагаріна Державний фонд 
регіонального розвитку ви-
ділив Ужгороду 20 мільйонів 
гривень, Ужгородська міська 
рада надала гарантійного лис-
та, що 16,9 мільйона гривень, 
які потрібні для завершення 
ремонту, профінансують із 
міського бюджету. Цього року 
виділили 2 мільйони гривень, 
решту суми передбачать при 
формуванні бюджету міста на 
наступний, 2020 рік.

Заступник міського голо-
ви Василь Гомонай розповів, 
якими критеріями керувалися 
при відборі саме цих об’єктів 
для подання до Держфонду ре-
гіонального розвитку:

– Плавання – другий за по-
пулярністю вид спорту в місті 
після футболу, а в Ужгороді лише 
один працюючий комунальний 
басейн – у школі № 20. Зма-
гання, в тому числі чемпіонат 
Ужгорода з плавання, завдяки 

співпраці з УжНУ, проводимо 
у спорткомплексі «Буревісник». 
Заплановано, що відремон-
тований басейн у Класичній 
гімназії використовуватиметься 
і для навчального процесу, і для 
проведення змагань.

Василь Гомонай наголосив, 
що під час підготовки проєктно-
кошторисної документації були 

враховані всі нюанси, аби ви-
конати роботи з дотриманням 
необхідних критеріїв і вже наступ-
ного року провести в оновленому 
басейні перші змагання. Логічно, 
за його словами, що включили до 
переліку першочергових об’єктів 
і вулицю Юрія Гагаріна, адже це 
– один із найбільш навантажених 
в’їздів до міста.

Начальник департаменту 
міського господарства Володи-
мир Бабидорич повідомив, що 
вулиця Юрія Гагаріна – перехід-
ний об’єкт на 2020 рік. Цьогоріч 
заплановано провести роботи 
від Дравців до вулиці Коритнян-
ської, за сприятливих умов – до 
вулиці Василя Блистіва. 

Визначено  переможця 
тендеру – це ТОВ «ТЕХНО-БУД-
ЦЕНТР». Відповідно до договору, 
капремонт мають завершити 
до 1 листопада 2020 року; 
роботи вже розпочато – наразі 
фрезують дорожнє покриття. 
Передбачено зробити нову 
зливоприймальну каналізаційну 
мережу, встановити нові бор-
дюри, двошарове асфальтобе-

тонне покриття (10 см).
Що стосується капремонту 

басейну, то у вересні 2019 року 
було підписано договір на вико-
нання робіт, сказав заступник 
начальника управління капі-
тального будівництва міської 
ради Михайло Савко. Загалом 
розробку проєктно-кошторисної 
документації було завершено у 

травні 2018 року, у жовтні того 
самого року зареєстрували 
проєкт на порталі Держфонду 
регіонального розвитку.

Проєкт було схвалено, і з 
ДФРР нещодавно надійшло на 
його реалізацію 8 мільйонів 
26,55 тисячі гривень. Співфі-
нансування з міського бюджету 
– 999 тисяч 861 гривня. Спо-
чатку планувалося закінчити ка-
премонт цього року, однак після 
демонтажу чаші басейну вини-
кла необхідність у проведенні 
робіт, які не можна було перед-
бачити, – тому вноситимуться 
зміни до проєктно-кошторисної 
документації. Роботи разом із 
тим тривають, проводить їх ПП 
«Карпати 2000».

Має  бути  облаштована 
нова чаша басейну, частково 
слід перепланувати приміщен-
ня, облаштувати санвузли, ду-
шові, замінити вікна – вони від-
повідатимуть нормам енерго-
ощадності. З огляду на додаткові 
роботи передбачено завершити 
капітальний ремонт басейну до 
кінця травня наступного року.

Чемпіонат України з кросу 
відбувся в Ужгороді 30–31 
жовтня. Участь у його відкритті 
взяв міський голова Богдан 
Андріїв. Змагання такого рівня 
з цього виду спорту провели 
в нашому місті вперше за час 
незалежності України.

Зібралося більш як 450 
учасників – дорослих і юніорів, 
серед них – понад десять учас-
ників бойових дій на Сході Укра-
їни, які регулярно долучаються 
до легкоатлетичних змагань.

Богдан Андріїв привітав 
спортсменів, зокрема й вій-

ськовослужбовців – захисни-
ків України. Відзначив, що за 
результатами цього чемпіона-
ту України будуть сформовані 
команди для участі в чемпіо-
наті Європи. Міський голова 
подякував організаторам зма-
гань – президентові Федерації 
легкої атлетики України Ігореві 
Гоцулу, голові Федерації легкої 
атлетики Закарпатської облас-
ті Олегові Коноваленку, дирек-
торові Ужгородської ДЮСШ-1 
Анатолієві Коломойцю; гостям 
побажав приємного перебу-
вання в нашому місті.

Ігор Гоцул наголосив: «На-
решті велика легка атлетика 
повертається на Закарпаття! 
Для нас це стратегічно важли-
вий регіон. Украй важливо, що 

тут розбудовується спортивна 
інфраструктура. Дякуємо за 
це міській та обласній владі, 
дякую колегам з обласної 
федерації, всім причетним 
до того, щоб цей чемпіонат 
відбувся, і саме на трасі, яка 
відповідає всім європейським 
стандартам. Бачу поруч зі 
трасою красень-стадіон – ми 
вже говорили з керівництвом 
обласної Федерації про страте-
гію, щó тут проводити. Планів 
багато».

Змагання відбулися за під-
тримки Міністерства культури, 
молоді та спорту України, Фе-
дерації легкої атлетики, Закар-
патської ОДА, Ужгородської 
міської ради, Федерації легкої 
атлетики Закарпаття.

ПІДТРИМАЙТЕ ОДИН ІЗ ПРОЕКТІВ 
БЮДЖЕТУ ГРОМАДСЬКОЇ ІНІЦІАТИВИ!

КОРОТКО
Із початку року в ужгородському міському пологовому 
будинку видали 3037 «пакунків маляти», або, як їх ще 
називають, «бебі боксів», мамам, котрі народили.

Упродовж 9 місяців ще 22 таких набори державної допомоги 
видали через департамент праці та соціального захисту насе-
лення Ужгородської міської ради – тим породіллям, які не взяли 
їх у пологовому.

Нагадаємо, з часу запровадження цієї ініціативи українського 
уряду восени минулого року «пакунок маляти» доповнювали вже 
двічі, із вересня 2019-го для новонароджених додали також демісе-
зонний комбінезон, багатофункціональний розвиваючий килимок та 
засоби гігієни, вартість оновленого набору зросла до 4325 гривень.

ЦЬОГОРІЧ ЗАПЛАНОВАНІ 
ТА ВИКОНУЮТЬСЯ КАПРЕМОНТИ 

У 22 УЖГОРОДСЬКИХ 
БАГАТОПОВЕРХІВКАХ ІЗ ОСББ 

394 ОСББ на кінець жовтня вже зареєстровано в Ужгороді. 
За підтримки міської ради, відповідно до можливостей бюджету, 
у цьому році заплановані та виконуються капітальні ремонти 
у 22 багатоповерхівках із ОСББ. 

А саме: у 15 роблять ка-
премонти покрівель, у 
4 – водопровідно-ка-

налізаційні мережі, у 3 – елек-
трощитові. Більшість об’єктів 
уже завершені, загалом із бю-
джету міста планується спряму-
вати цьогоріч 5,2 млн грн.

При цьому звернень про по-
требу у капремонтах цього року 
від ОСББ надійшло від майже 
сотні таких будинків: 51 на ви-
конання капремонту покрівель 
на загальну суму 18,5 млн грн, 
20 заяв на проведення ремонту 
водопровідно-каналізаційних 
мереж на 3,8 млн грн, 17 – на 
капремонт електрощитових на 
2,5 млн грн, 7 заявок ОСББ на 
проведення капремонту ліфтів 
на майже 4 млн. грн.

Упродовж 2015-2018 ро-
ків виконано ремонтні роботи 
у 179 ОСББ. Зокрема:

– у 2015 році із бюджету 
міста було профінансовано ро-
боти з капремонту 18 будинків 
на понад 2,1 млн грн.;

– у 2016 р. – капремонти 
зробили у 73 багатоповерхів-
ках на 13 млн грн., із них у 35 
(на 11,8 млн грн.) – покрівлі, у 
20 (на 1,1 млн грн.) – електро-
щитові, у 17 (на 2 млн грн.) 
– водопровідно-каналізаційні 
мережі;

– у 2017 р. – у 66 будин-
ках на 12,6 млн грн., із них у 
26 будинках покрівлі (на 8,2 
млн грн.), в 11 (на 1 млн грн.) 
– електрощитові, у 17 (на 3,4 
млн грн.) – водопровідно-ка-
налізаційні мережі і в 6 багато-
поверхівках (на 0,7 млн грн.) 

– капремонти ліфтів;
– у 2018 р. – у 22 ОСББ 

на 4,3 млн.грн., у тому числі в 
7 будинках (на 2,2 млн грн.) – 
покрівлі, у 9 (на 1,1 млн грн.) – 
електрощитові, у 4 (на 0,6 млн 
грн.) – водопровідно-каналіза-
ційні мережі та в одному – ліфт.

До 2018 року (із 2015 по 
2017 рік) роботи з капітально-
му ремонту житлового фонду 
проводилися відповідно до по-
ложення, що міська рада фінан-
сувала 95% вартості проекту, 
5% – мешканці будинку. Такий 
низький відсоток для ОСББ було 
встановлено з метою стиму-
лювання створення у будинку 
об’єднання співвласників.

Із 2018 року Ужгородською 
міською радою затверджена 
Програма капітального ремон-
ту житлового фонду у місті на 
2018-2022 роки, якою перед-
бачено, що 80 % кошторисної 
вартості проектів фінансує 
міська рада, а 20% – кошти 
мешканців будинку.

За час дії Програми співфі-
нансування «80 на 20», а саме 
за 2018-2019 роки, до міської 
ради надійшло близько 120 
звернень від ОСББ, ЖБК.

Кількість будинків, де за 
Програмою роблять капремон-
ти, залежить від фінансових 
можливостей бюджету міста 
та спроможності мешканців 
забезпечити співфінансування 
дольової участі. Об’єкти вклю-
чають за підсумками засідання 
профільних постійних депутат-
ських комісій (бюджетної та 
розвитку ЖКГ).

подані в рамках Бюджету гро-
мадської ініціативи Ужгорода. 

Згідно рішення експертної 
комісії з впровадження Бюджету 
громадської ініціативи до голосу-
вання допущено 9 проєктів.

Проголосувати можна як 
онлайн (за посиланням https://
uzhgorod-budget.e-dem.in.ua/#/) 
так і паперовим бюлетенем ( в 

ЦНАПі ). Наголошуємо, що паперо-
ве голосування буде здійснюватися 
згідно графіку роботи Ужгородської 
міської ради.

Вимоги до участі в голосуванні: 
1. Місце проживання особи зареє-
строване в Ужгороді, що підтверджу-
ється паспортом. 2. Підприємство, 
установа чи організація, де працює 
відповідна особа, зареєстроване 
в Ужгороді, що підтверджується 
довідкою з місця роботи. 3. Особа 

навчається в Ужгороді, що підтвер-
джується студентським квитком. 4. 
Особа володіє на праві власності 
об’єктом нерухомості в Ужгороді, 
що підтверджується витягом з від-
повідного реєстру прав власності. 
5. Місце народження особи заре-
єстроване в Ужгороді, що підтвер-
джується паспортом або свідоцтвом 
про народження.

Запрошуємо підтримати один 
із проектів.

Від 4 до 17 листопа-
да проводиться голо-
сування за проєкти, 
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3ТИЖДЕНЬТИЖДЕНЬ
ДЕНЬ ВИЗВОЛЕННЯ УКРАЇНИ ВІД 

ФАШИСТСЬКИХ ЗАГАРБНИКІВ 
ВІДЗНАЧИЛИ В ОБЛАСНОМУ 

ЦЕНТРІ ЗАКАРПАТТЯ

НА ГРОМАДСЬКИХ СЛУХАННЯХ ПОГОДЖЕНО 
ТРИ ДЕТАЛЬНІ ПЛАНИ ТЕРИТОРІЙ

Ще два плани мають доопрацювати

СУЧАСНИЙ 
СПОРТИВНИЙ 
МАЙДАНЧИК 
ЗБУДУЮТЬ І В 

УЖГОРОДСЬКІЙ 
ШКОЛІ №6

Цього вівторка відбулася позачергова 
сесія Ужгородської міської ради. 

Депутати проголосували за 
внесення змін до Програми 

економічного і соціального розвитку 
Ужгорода та до бюджету міста на 2019 
рік, передбачивши співфінансування 
з міського бюджету на будівництво 
мультифункціонального майданчика 
для занять ігровими видами спорту 
в загальноосвітній школі I-III ступенів 
№ 6 імені В.С.Гренджі-Донського у роз-
мірі 775 тис. грн, субвенція з держав-
ного бюджету складе 745,7 тис. грн.

КОМІСІЯ ПРОІНСПЕКТУВАЛА СМІТТЄВИЙ ПОЛІГОН
і ухвалила стосовно нього низку рішень 

28-го жовтня в Ужгороді відбулися 
урочистості з покладанням квітів до 
пам’ятників «Україна – визволите-
лям», «Добровольцям Закарпаття – 
учасникам Другої світової війни» та на 
Пагорбі Слави з нагоди 75-ої річниці 
визволення Закарпаття і всієї України 
від нацистських окупантів.

сідання комісії з питань 
техногенно-екологічної 
безпеки і надзвичайних 
ситуацій щодо стану по-
лігону твердих побутових 
відходів біля Ужгорода.

Заслухали інфор-
мацію  голови 
комісії – місь-

кого  голови  Богдана 
Андріїва, директора ко-
мунального підприєм-
ства «КАТП – 072801», 
яке обслуговує полігон, 
Василя  Грамотника , 
начальника управління 
капітального будівни-

цтва міської ради Ада-
ма  Юрка ,  директора 
ТОВ «Коватехбуд» Вікто-
ра Копача, головного 
інженера проєкту Оль-

гу Сороку. У засіданні 
взяв участь і перший 
заступник голови За-
карпатської ОДА Іван 
Дуран.

29-го жовтня відбулося 
позапланове виїзне за-

За підсумками виїзно-
го засідання комісія ухва-

лила рішення:
– управлін-

ня капітально-
го будівництва 
міськради має 
спільно з ТОВ 
«Коватехбуд » 
п р о д о в ж и т и 
роботи  з  ре -
культиваці ї  – 
обвалування 
по всьому пе-
риметру  пер -
шої  карти  по -
лігону;

– ці самі уп -

равління  і  підприєм -
ство спільно з відділом 
комплексного  проєк -
т ування Басейнового 
управління водних ре-
сурсів ріки Тиси пови-
нні  провести  зйомку 
фактично  виконаних 
робіт із рекультивації 
полігону станом на 29 
жовтня цього року;

– управлінню капі-
тального  будівництва 
і відділу комплексного 
проєкт ування  Басей -
нового управління вод-
них ресурсів ріки Тиси 
необх і дно  провес ти 

коригування проєктно-
кошторисної докумен-
таці ї  з  рекультиваці ї 
території наявного сміт-
тєзвалища  в  частині 
підняття  рівня проєк-
тних відміток піраміди 
складування ТПВ;

–  директор  кому -
нального підприємства 
«КТП» для безперебій-
ного складування ТПВ 
у зимовий період має 
забезпечити  пол і гон 
піщано-соляною суміш-
шю для обслуговування 
під’їзної дороги до піра-
міди складування ТПВ.

цього тижня в Ужгород-
ській міській раді. Началь-
ник управління архітекту-
ри та містобудування Олег 
Боршовський ознайомив 
присутніх із порядком 
денним. Проєктанти до-
кладніше розповіли про 
обговорювані детальні 
плани.

Одноголосно 
присутні по-

годили три деталь-
ні плани територій, 
зокрема детальний 
план території, обме-
женої вулицями Со-
бранецькою, Василя 
Докучаєва, Універси-
тетською, Вірменською і 
Керченською. У проєкті 

опрацьовано плануваль-
не рішення використан-
ня і забудови території 
площею 19,19 га: площа 
забудови 1,32 га, площа 
замощення – 4,64 га, 
озеленення – 13,23 га.

Схвалено й детальний 
план території, обмеженої 
вулицями Андрія Бачин-
ського, Другетів, Міклоша 
Берчені та провулком 
Приютським, – йдеться 

про територію площею 
11,21 га. Відповідно до 

історико-архітектурного 
опорного плану, це те-
риторія в історичному 
ареалі міста і в зоні регу-
лювання забудови першої 
категорії. Площа забудови 
– 2,7 га, нежитлової за-
будови – 0,4 га, площа 
вулично-дорожньої ме-
режі – 1,5 га, озе-
ленення – 5,1 га. 
Функціональне зо-
нування: території 
громадської забу-
дови, зблокованої 
житлової забудови, 
багатоповерхової 
житлової забудо-
ви, рекреаційні те-
риторії загального 
користування.

Підтримано й 
детальний план те-
риторії, обмеженої 
вулицями Михай-
ла Грушевського, 
Олександра Бого-

Чергові громадські 
слухання з обговорення 
містобудівної документа-
ції відбулися на початку 

мольця, Володимира По-
горєлова і Марії Занько-
вецької. Тут заплановано 
використання й забудову 
території площею 8,59 
га. Передбачено змішану 

багатоквартирну житлову 
і громадську забудову від 
чотирьох до дев’яти по-
верхів, наявну садибну 
житлову забудову, громад-
ську забудову, зону тран-

спортної інфраструктури 
(території вулиць, проїздів 
у межах червоних ліній).

Проєкти  двох  де -
тальних планів територій 
– обмеженої вулицями 
Закарпатською, Гвардій-
ською, Поліни Осипенко 
й територією аеропорту 
і обмеженої вулицями 
Поліни Осипенко, Гвар-
дійською, Єньківською 
та територією аеропорту 
– підтримали, взявши за 
основу, але їх ще мають 
доопрацювати.

Також  обговорили 
Стратегічну екологічну 
оцінку детального плану 
території, обмеженої ву-
лицями Вілмоша Ковача, 
Марії Заньковецької, Ішт-
вана Сечені, Капушан-
ською.

Традиційно спочатку керів-
ники області, міста, право-
охоронних і контролюючих 

органів, представники ветеран-
ських організацій, військовослуж-
бовці поклали квіти до монумента 
«Україна – визволителям» на укра-
їнсько-словацькому кордоні, згодом 
– також до пам’ятника «Доброволь-
цям Закарпаття – учасникам Другої 
світової війни» біля готелю «Закар-
паття» і до Вічного вогню на Пагорбі 
Слави. Урочистості з покладанням 

кошиків, вінків і букетів квітів від-
бувалися під музичний супровід 
духового оркестру, виконувався 
Державний Гімн України, на кордоні 
та на Пагорбі Слави пролунали зал-
пи військового салюту.

Як відомо, з 2009 року для 
вшанування героїчної участі укра-
їнського народу в Другій світовій 
війні за указом Президента 28 
жовтня відзначається як День ви-
зволення України від фашистських 
загарбників.
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У відкритті минулої неділі ІІ 
етапу особисто-командного чем-
піонату Закарпатської області та 
Кубку Ужгорода з мотоциклет-
ного кросу на приз заслуженого 
тренера України Степана Газуди 
взяв участь міський голова 
Ужгорода Богдан Андріїв. 

Змагалися 47 спортсме-
нів із різних куточків 
Закарпаття і з бага-

тьох міст України. За класами: 
найменші, 7-9 років – четверо 
учасників; клас 65 куб. см, до 
12 років – семеро; клас 85 куб. 
см, до 15 років – троє; клас 150 
куб. см, профі – п’ятеро; клас 
500 куб. см – сім учасників; 
клас аматорів – десять; класи 
обох категорій ветеранів – 11 
спортсменів.

Траса на околиці Ужгоро-
да, в районі вулиці Загорської, 
спеціально  підготовлена  й 

обладнана, з цікавими для 
спортсменів штучними пере-
шкодами, трамплінами, видо-
вищна для глядачів. Загальна 

ї ї довжина – 1550 метрів. 
Організатори  запланували 
також видовищний заїзд пере-

можців усіх класів чемпіонату, 
крім дітей.

Міський голова привітав 
учасників змагань, відзна-

чив, що Степан Газуда, на 
честь якого проводиться 
Кубок міста, все життя 
віддавав досвід і знання 
молодшим поколінням. 
«Завдяки ентузіастам – 
Василеві Сентимрею, Ми-
хайлові Поповичу маємо 
сучасний майданчик для 
такого чудового виду спор-
ту, – наголосив Богдан Ан-
дріїв. – Ми винесемо на 
сесію міськради питання 
про затвердження відве-
дення земельної ділянки, 
щоб тут постійно могли 
тренуватися спортсмени. 
Дякую всім небайдужим, 
спонсорам, які долучи-
лися до організації цих 
змагань». Міський голова 
також привітав зі Днем 
автомобіліста, який від-
значався саме тієї неділі, 
побажав спортсменам 
показати все своє вміння, 
майстерність і без травм 
успішно фінішувати.

Голова Закарпатсько-
го обласного осередку 
Федерації  мотоспорту 
України Віктор Стегура 
подякував організаторам, 
які зробили все, щоб ці 
змагання могли відбути-
ся, за підготовку чудової 
траси, а спортсменам по-
бажав щасливих стартів і 
успішних фінішів.

Право підняти Прапор 
України під час виконання 
Гімну України отримали 
закарпатські спортсмени – 
переможці таких змагань 
2018 року. Після урочис-

того відкриття спортсменів за-
просили на жеребкування – і 
заїзди стартували.

Змагання серед юніорів від-
булися минулої суботи у спорт-
комплексі «Юність». 

Такий турнір провели в 
нашому місті вже води-

надцяте. Понад 480 учасників 
віком від дев’яти до вісімнад-
цяти років приїхали до облас-
ного центру Закарпаття з різних 
куточків України. Закарпаття 
представляли 5 команд: дві з 
Ужгорода, дві з Мукачева й одна 
з Перечина.

На офіційному відкритті 
змагань вітання від міського 
голови Ужгорода Богдана Ан-
дріїва передав його заступник 

Василь Гомонай. Він подякував 
членам організаційного комі-
тету і тренерам за щоденну 
роботу на благо спортивного 

виховання дітей та юнацтва, за 
пропагування здорового спосо-
бу життя, побажав усім учасни-
кам приємного перебування в 
Ужгороді, а ще – завжди вірити 
у свої сили, натхненно йти до 
нових перемог.

Начальник управління мо-
лоді та спорту Закарпатської об-
лдержадміністрації Віталій Ер-
фан побажав учасникам легко-
го старту й переможного фінішу. 
Настанови юним спортсменам 
дали голова відокремленого під-
розділу Національної федерації 
кіокушинкай карате України в 
Закарпатській області Василь 
Гіді, віцепрезидент Національ-
ної федерації кіокушинкай 

карате України, 
головний суддя 
змагань  Олек -
сандр  Король . 
Відтак перейшли 
до поєдинків.

Того самого 
дня в «Юності» 
відбувся ще один 
турнір – чемпі-
онат України зі 
самбо серед ка-
детів. А наступ-
ного дня в залах 
цього спорткомп-
лексу змагалися 

юні краяни віком 6-7 років – за 
Кубок Закарпатської області з 
кіокушинкай карате «Закарпат-
ське ведмежа».

4 ОБ’ЄКТИВОБ’ЄКТИВ
У МІСТІ ПРОВЕЛИ ВИДОВИЩНІ 

ЗМАГАННЯ З МОТОЦИКЛЕТНОГО КРОСУ 
ВСЕУКРАЇНСЬКИЙ ТУРНІР 
ІЗ КІОКУШИНКАЙ КАРАТЕ

знову приймав Ужгород

Сусківська сільська рада оголо-
шує про початок процедури роз-
гляду та врахування пропозицій 
громадськості до проекту деталь-
ного плану території та Звіту по 
стратегічній екологічній оцінці 
проекту документа державного 
планування.

ПОВНА НАЗВА ДОКУМЕНТА ДЕР-
ЖАВНОГО ПЛАНУВАННЯ
Внесення змін до детального 

плану території «Визначення пла-
нувальної організації та розвитку 
території, уточнення положень 
генерального плану села Сусково, 
№ 304 Свалявського району, За-
карпатської області».
Мета розробки Детального пла-

ну – визначення планувальної 
організації та розвитку території, 
уточнення положень генерального 

плану в межах земельних ділянок, 
загальною площею 3,0368 га, на 
території с.Сусково.
Проект розроблено на підставі 

рішення тридцять третьої сесії 
сьомого скликання Сусківської сіль-
ської ради від 23 листопада 2018 р.
Замовник містобудівної докумен-

тації – Сусківська сільська рада.
Розробник проекту детального 

плану території – ФОП Зазулич С.І.
Виконавець звіту про страте-

гічну екологічну оцінку – ФОП 
Зазулич С.І.
ОРГАН, ЩО ПРИЙМАТИМЕ РІ-

ШЕННЯ ПРО ЗАТВЕРДЖЕННЯ ДО-
КУМЕНТА ДЕРЖАВНОГО ПЛАНУ-
ВАННЯ –Сусківська сільська рада.
ПЕРЕДБАЧУВАНА ПРОЦЕДУРА 

ГРОМАДСЬКОГО ОБГОВОРЕННЯ
Дата початку та строки здійснен-

ня процедури: громадське обгово-

рення проекту Детального плану 
та Звіту про стратегічну екологічну 
оцінку розпочато з дня їх оприлюд-
нення – 31 жовтня 2019 року на 
сайті Свалявської районної дер-
жадміністрації за адресою www.
svalyava-vlada.gov.ua та триватиме 
до 02 грудня 2019 року.
СПОСОБИ  УЧАСТІ  ГРОМАД -

СЬКОСТІ
Громадськість в межах строку 

громадського обговорення має 
право подати в письмовій формі 
зауваження та пропозиції до Звіту 
із стратегічної екологічної оцінки 
та проекту документу державно-
го планування. Усі зауваження і 
пропозиції до проекту документа 
державного планування та звіту 
про стратегічну екологічну оцінку, 
одержані протягом встановленого 
строку, підлягають обов’язковому 

розгляду замовником. За результа-
тами розгляду замовник враховує 
одержані зауваження або вмотиво-
вано їх відхиляє.
ДАТА, ЧАС І МІСЦЕ ПРОВЕДЕННЯ 

ЗАПЛАНОВАНИХ ГРОМАДСЬКИХ 
СЛУХАНЬ

15 листопада 2019 року о десятій 
годині у приміщенні Сусківської 
сільської ради за адресою: с. Сус-
ково, 108 в відбудуться громадські 
слухання з презентацією та експо-
нуванням проекту.
Ознайомитися з проектом Де-

тального плану та Звітом про стра-
тегічну екологічну оцінку можна в 
приміщенні сільської ради.
ОРГАН, ДО ЯКОГО ПОДАЮТЬСЯ 

ЗАУВАЖЕННЯ І ПРОПОЗИЦІЇ, ЙОГО 
ПОШТОВА ТА ЕЛЕКТРОННА АДРЕСИ 
ТА СТРОКИ ПОДАННЯ ЗАУВАЖЕНЬ І 
ПРОПОЗИЦІЙ

Зауваження і пропозиції до Звіту 
із стратегічної екологічної оцінки, 
проекту Детального плану території 
подаються до виконкому Сусків-
ської сільської ради: 89322, За-
карпатська область, Свалявський 
район, с. Сусково, 108в, E-mail: 
Suskovsr@ukr.net
Відповідальна особа: землевпо-

рядник сільської ради Кеменяш 
Олександр Васильович
Строк подання зауважень і про-

позицій становить 33 дні, тобто до 
02 грудня 2019 року (включно).
Пропозиції та зауваження, подані 

після встановленого строку, не роз-
глядаються.
НЕОБХІДНІСТЬ ПРОВЕДЕННЯ 

ТРАНСКОРДОННИХ КОНСУЛЬТАЦІЙ 
щодо проекту документа державно-
го планування – відсутня.

Берегівська районна державна адміністрація повідомляє про опри-
люднення Заяви про визначення обсягу стратегічної екологічної оцінки 
до проекту детального плану території «Розміщення об’єктів туристичної 
інфраструктури та закладів громадського харчування (апартаментів для 
тимчасового проживання) за межами населеного пункту, на території 
Берегівської міської ради, Закарпатської області». 
Ознайомитися із Заявою можна на сайті Берегівської районної держад-

міністрації за адресою: e-mail: admin.bereg rda@carpathia.gov.ua.
Зауваження і пропозиції подавати до відділу містобудування та архітекту-

ри:  90200, Закарпатська область, місто Берегове, вулиця Мукачівська, 6, 
Е-mail: beregarch@ukr.net
Відповідальна особа: Петра Тетяна Прокопівна, начальник  відділу місто-

будування та архітектури.

ÄÎ ÓÂÀÃÈ! Â³ää³ë ðåºñòðàö³¿ ðå÷îâèõ ïðàâ íà íåðóõîìå ìàéíî 
Óæãîðîäñüêî¿ ì³ñüêî¿ ðàäè íàãîëîøóº íà çì³íàõ äî çàêîíîäàâñòâà

Ç îãëÿäó íà íàáóòòÿ ÷èííîñò³ â³ä 2 ëèñòîïàäà 2019 ðîêó Çàêîíó Óêðà¿íè «Ïðî âíåñåííÿ çì³í 
äî äåÿêèõ çàêîíîäàâ÷èõ àêò³â Óêðà¿íè ùîäî çàõèñòó ïðàâà âëàñíîñò³» 159-IX â³ä 03.10.2019 
çâåðòàºìî óâàãó íà ïóíêò 6 ñòàòò³ 18 Çàêîíó Óêðà¿íè «Ïðî äåðæàâíó ðåºñòðàö³þ ðå÷îâèõ ïðàâ 
íà íåðóõîìå ìàéíî» 1952 â³ä 01.07.2004.

У ньому зазначається:
«У разі подачі документів на державну 

реєстрацію уповноваженою на те особою 
встановлюється обсяг повноважень такої 
особи на підставі документа, що підтверджує 
її повноваження діяти від імені іншої особи.

Для цілей проведення реєстраційних дій 
документом, що підтверджує повноваження 
діяти від імені іншої особи, є документ, що 
підтверджує повноваження законного пред-
ставника особи, нотаріально посвідчена до-
віреність або відомості з Єдиного державного 
реєстру юридичних осіб, фізичних осіб – під-
приємців та громадських формувань про осо-

бу, уповноважену діяти від імені юридичної 
особи.

Дійсність довіреності, нотаріально посвід-
ченої відповідно до законодавства України, 
перевіряється за допомогою Єдиного реєстру 
довіреностей».

Тобто в разі, якщо документи для прове-
дення реєстраційних дій подає представник 
за довіреністю, документом, що підтверджу-
ватиме повноваження діяти від іншої особи, 
буде обов’язково нотаріально посвідчена 
довіреність, наголошують у відділі реєстрації 
речових прав на нерухоме майно Ужгород-
ської міської ради.
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УГОРСЬКОГО МАЙСТРА
– в Ужгороді виставка вітражного 

і мозаїчного мистецтва

керівник угорської майстерні 
вітражного та мозаїчного мис-
тецтва у стилі модерн Мікша 
Ровт (1865–1944), відкрили 
цього тижня в Закарпатсько-
му обласному художньому 
музеї імені Йосипа Бокшая. В 
урочистому відкритті вистав-
ки взяв участь міський голова 
Ужгорода Богдан Андріїв.

Виставку, що налічує 
понад 70 робіт, під-

готував Інститут Балаші, за 
співпраці кількох установ і 
фотографів. На Закарпаття 
її привезли за сприяння 
Генерального консульства 
Угорщини в Ужгороді.

З вітальним словом до 
присутніх звернувся, зокре-
ма, перший заступник Гене-

рального консула Угорщини 
в Ужгороді Ласло Куті. Про 
видатного митця розповів 

директор Закарпатського 
обласного художнього му-
зею імені Йосипа Бокшая 
Франциск Ерфан. Доклад-
ніше про творчість Мікші 
Ровта розказала кураторка 
виставки, мистецтвозна-
виця, голова Угорського 
Товариства Модерну, стар-
ша наукова співробітниця 

Угорської академії наук Ка-
терина Геллер.

Художня майстерня Мік-

ші Ровта була заснована 
1885 року, майстер одним 
із перших в оригінальний 
спосіб застосував новий 
вид скла, який винайшов 
L. C. Tiffany, започаткував 
виготовлення мозаїки. Його 
роботи прикрасили будів-
лі Угорського парламенту, 
каплиці  Святої  правиці 

Королівського палацу, Му-
зичної академії та багато 
інших, численні надгробні 
пам’ятники і мавзолеї. Мік-
ша Ровт працював разом 
із найвідомішими архітекто-
рами й художниками свого 
часу, виконував і закордонні 
замовлення – скажімо, у 
його майстерні була виго-
товлена за проєктом Гейзи 
Мароті (1910 рік) скляна 
вітражна стеля Мексикан-
ського національного театру.

На виставці представле-
ні також картини про життя 
митця, спогади його сучас-
ників.

Експозицію можна від-
відати до 18 листопада.

СВОЄЧАСНА ПЕРЕДАЧА ПОКАЗАНЬ ЛІЧИЛЬНИКА ГАЗУ 
— ЗАПОРУКА ПРАВИЛЬНИХ РОЗРАХУНКІВ

Експозицію 
сучасних і давніх 
світлин вітражів, 
ескізів до них, 
які створював 

Опалювальний сезон триває уже 
місяць. Пониження температури 
повітря спонукає закарпатців 
вмикати опалювальні прила-
ди, і, відповідно, слідкувати за 
кількістю спожитого газу. Адже 
скільки людина заплатить за газ 
— напряму залежить від кіль-
кості спожитих нею кубометрів. 

І ,  якщо  до  вересня 
2015 року, контролер 
АТ «Закарпатгаз» був 
зобов’язаний щомі-

сяця приходити у кожне га-
зифіковане  помешкання , 
аби зафіксувати актуальний 
показник, то після цієї дати 
все змінилося. 

Передача  показник ів 
споживачем — не чиясь при-
мха. Така вимога міститься 
у Кодексі газорозподільних 
систем, затвердженим По-
становою НКРЕКП №2494 
від 30 вересня 2015 року. 
Відповідно  до  неї ,  кожен 
споживач природного газу 
зобов`язаний щомісяця з 
1 по 5 число подавати опе-

ратору  газорозподільних 
систем показання приладу 
обліку газу. 

Якщо ж людина не пере-
дає показники, їй нарахову-
ється плановий місячний об-
сяг споживання. Потім, коли 
показники будуть внесені, 
відбувається коригування 
показників і, відповідно, на-
рахувань. 

«До  травня  2019 року 
ціна на газ була єдиною для 
всіх регіонів України і одна-
ковою впродовж усіх місяців, 
незважаючи на те, липень 
надворі чи січень. З трав-
ня ціна на газ формується 
іншим чином, змінюючись 
щомісяця. Враховуючи цей 
факт, споживачу вигідно пе-
редати фактичні показники 
і сплатити за спожитий газ 
вчасно, аби у наступних пе-
ріодах не переплачувати у 
випадку зростання вартості 
газу. Крім того, некоректно 
або невчасно передані по-
казники можуть вплинути на 
обсяги газу, що відшкодову-
ються пільгою чи субсидією», 
— пояснив старший майстер 
групи інспектування Ужго-
родського  відділення  АТ 

“Закарпатгаз” Олександр 
Кіндяк.

Для того, щоб передати 
показники лічильника газу, 
не потрібно їхати в Центр об-
слуговування клієнтів. 

«Наша  компанія  ство -
рила ряд онлайн-сервісів. 
Достатньо обрати зручний 
для себе спосіб: чи то смс-
повідомлення, чи то дзвінок у 
кол-центр, чи то вайбер, чи то 
особистий кабінет тощо. Це 
займає буквально кілька хви-
лин, тому не становить для 
людей жодної складності», 
— прокоментувала керівни-
ця Центру обслуговування 
клієнтів АТ «Закарпатгаз» 
Мар’яна Загруднєва. 

Для цього створено ряд 
сучасних сервісів. Один з них 
— «Особистий кабінет». Через 
нього  споживач  не  тільки 
може передати показники, 
але й побачити стан рахун-
ку, свої персональні дані, 
сформувати та роздрукувати 
квитанцію, сплатити за спо-
житий газ онлайн. Також цей 
сервіс дозволяє подати за-
явку на виклик майстра чи 
контролера.

Зареєс трувати  “Осо -

бистий кабінет” можна на 
сайті 104.ua за адресою: 
https://104.ua/ua/ (кнопка 
«Реєстрація»). 

Передати показання при-
ладу обліку можна і через 
інші сучасні сервіси. Серед 
них:

– смс-повідомлення на 
номер 7104 у наступному 
форматі: ХХХХХХХХХХ ХХХХХ 
(у цьому випадку ХХХХХХХХХХ 
– 10 цифр особового рахун-
ку, ХХХХХ – показання лічиль-
ника (до 5 цифр). Зверніть 
увагу: між особовим рахун-
ком і показаннями лічиль-
ника має бути один пробіл);

– телефони Контакт-цен-
тру (0312) 48-83-04, (067) 
01-03-104 (оператори кол-
центру приймають дзвінки 
щодня з 8:00 до 20:00 без 
обідньої перерви, в тому чис-
лі у вихідні та святкові дні);

–  голосове  меню  IVR 
(працює цілодобово за номе-
рами контакт-центру (0312-
48-83-04, 067-01-03-104) у 
розділі "2");

–  мобільний  додаток 
104Mobile. Тестова версія 
104Mobile наразі розробле-
на для мобільних пристроїв, 

які працюють на операційній 
системі OC Android (версія 
4.1 або вище).

– чат-бот «7104ua» у ме-
сенджері Viber. Для роботи з 
Viber-ботом необхідно бути 
підписаним на паблік акаунт. 
Для цього після відкриття 
профілю Viber-бота на сво-
єму  мобільному  пристрої 
натисніть на кнопку "повідо-
млення"" і Ви автоматично 
будете підписані. Після цьо-
го відкриється контекстне 
меню, яке містить всі пункти 
для подальшої роботи з бо-
том. Зареєструватись можна 
за допомогою детальної ін-
струкції – https://viber.104.
ua/ 

– електронна пошта (на 
адресу contact@zk.104.ua 
слід надіслати номер осо-
бового рахунку, прізвище та 
ім'я, адресу і, звісно, показ-
ники лічильника).

• • •
Òîæ, âðàõîâóþ÷è âè-

ùåçàçíà÷åíå, ïåðåäàéòå 
ïîêàçíèêè ë³÷èëüíèêà ãàçó 
ç 1 ïî 5 ëèñòîïàäà çðó÷íèì 
äëÿ âàñ ñïîñîáîì. 

Ïðåñ-ñëóæáà 
ÀÒ «Çàêàðïàòãàç»

НАНЕСЕННЯ РОЗМІТКИ 
Й ОБЛАШТУВАННЯ 
ДОРОЖНІХ ЗНАКІВ 

обговорювала транспортна комісія 

тижня в Ужгородській міській раді.

Члени комісії, зокрема, ре-
комендували вжити заходів 
для демонтажу на лівих 

бічних сторонах автобусних зупинок 
об’єктів зовнішньої реклами (сітілай-

тів), погодили нанесення дорожньої 
розмітки на пішохідних переходах на 
вулиці Станційній (червоною і білою 
фарбами) та облаштування дорожніх 
знаків «Дати дорогу» і «Головна дорога» 
на вулицях, які виходять на Київську 
набережну.

Комісія відмовила в облашту-
ванні обмежувачів паркування біля 
будинку 5/1 на вулиці Михайла Лучкая 
та обмежувачів руху у дворі будинку 
№ 55 на проспекті Свободи; не за-
довольнила й прохання щодо заїзду 

в центральну пішохідну частину міста 
до 11:00 (визначений час – від 05:00 
до 08:00 і від 09:00 до 10:00).

За дорученням комісії депар-
тамент міського господарства має 
демонтувати дорожні знаки «Стоянка 
заборонена» та «Автобусна зупинка» 

на площі Шандора 
Петефі, біля будинку 
18, а також облашту-
вати обмежувачі руху 
(«боларди») на троту-
арі біля будинку 22 
на вулиці Олександра 
Бородіна.

На доопрацюван-
ня відклали питання 
щодо збільшення 
тривалості роботи до 
22:00 світлофорного 
об’єкта на розі вулиць 

Михайла Грушевського і Марії Зань-
ковецької; розгляд колективного 
звернення про внесення змін в орга-
нізацію дорожнього руху на вулиці Ми-
найській відклали на виїзне засідання.

Крім того, комісія рекомендувала 
управлінню патрульної поліції вжити 
заходів стосовно дотримання водіями 
правил дорожнього руху, зокрема до-
рожніх знаків «Стоянка заборонена» 
і «Зупинка заборонена» вздовж авто-
бусного маршруту № 18, особливо 
взимку.

Äî óâàãè ñïîðòèâíèõ êëóá³â, ôåäåðàö³é 
òà îðãàí³çàö³é Óæãîðîäà!

Відповідно до рішення виконавчого комітету Ужгородської міської 
ради 23.11.2016 р. № 389 “Про затвердження порядку виплати грошо-
вої винагороди та складу комісії” просимо спортивні клуби, федерації, 
організації м. Ужгорода подати клопотання та протоколи змагань 
щодо виплати грошової винагороди спортсменам, які посіли при-
зові місця на змаганнях не нижчого рівня, ніж чемпіонат України в 
2019 р., у відділ молоді та спорту управління у справах культури, молоді 
та спорту Ужгородської міської ради (каб. 409) до 5 грудня 2019 року.

Засідання комісії 
з безпеки дорож-
нього руху та ко-
ординації роботи 
автотранспорту 
відбулося цього 
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6 АКТУАЛЬНОАКТУАЛЬНО

ХАЙ ЗЕМЛЯ ЇМ БУДЕ ПУХОМ…

Із сумом повідомляємо, що від 22-го по 28 жовтня 
пішли з життя 22 ужгородці: 

РУСИН Василь Михайлович
ГРОМИХІН Юрій Васильович

ЦМУР Іван Степанович
БУЛЕЦА Валентина Михайлівна
ТИМОЩУК Галина Юхтіївна
МОНЯК Василь Олексійович

ГАНЗЕ Едіта Антонівна
БІРОС Василь Аладарович

ГОРОДІШТЬЯН Ольга Іванівна
КОЗЛОВСЬКА Юлія Олексіївна

ТЕСЛОВИЧ Єва Юріївна 
ТАЛАБІШКА Зузанна Георгіївна

БАЧОВ Андрій Євгенович
ЧУЛКОВА Нонна Григорівна 
ПЕНЗОВ Віктор Миколайович

РІМАР Марія Василівна
ВИСОЧАНСЬКА Ганна Федорівна
ПЕЛЮШЕНКО Ольга Іванівна
ШВЕЦЬ Артур Олександрович
ЖАПЛОВА Марія Андрашівна
ДУБНІКОВ Юрій Дмитрович
ПОПОВИЧ Любов Матвіївна

Óæãîðîäñüêà ì³ñüêà ðàäà îãîëîøóº êîíêóðñ 
íà çàì³ùåííÿ âàêàíòíèõ ïîñàä:

– головного спеціаліста відділу інспекційної роботи управління 
державного архітектурно-будівельного контролю. 

Вимоги до кандидатів: повна вища освіта (спеціальність: інженер-будівельник); 
вільне володіння українською мовою; вміння працювати на комп’ютері; досвід ро-
боти у сфері містобудування, архітектури та будівництва не менше 3 років; знання 
державних будівельних норм, стандартів та правил та інших законодавчих актів.

– головного спеціаліста відділу контролю за паркуванням 
управління муніципальної варти.

Вимоги до кандидатів: повна вища освіта за освітньо-кваліфікаційним рівнем магістра, 
спеціаліста; вільне володіння державною мовою, вміння працювати на комп’ютері; 

досвід роботи на службі в органах місцевого самоврядування або державній службі на 
посаді провідного спеціаліста не менше 1 року, чи стаж роботи в інших сферах управлін-

ня не менше 3 років; знання Правил дорожнього руху України та КУпАП.
Äîêóìåíòè ïðèéìàþòüñÿ äî 24 ëèñòîïàäà 2019 ðîêó çà àäðåñîþ: 

ì.Óæãîðîä, ïë. Ïîøòîâà, 3, êàá.209, òåë. 61-45-56.

ОГОЛОШЕННЯ про оприлюднення проекту детального планування, звіту 
про стратегічну екологічну оцінку громадські слухання та обговорення:
Сторожницька сільська рада оголошує про початок процедури розгляду та 

врахування пропозицій громадськості у проекті детального плану території 
для розміщення індивідуального житлового будинку по вул. Перемоги, 19 в с. 
Сторожниця Ужгородського району та громадського обговорення Звіту про 
стратегічну екологічну оцінку.
Замовник містобудівної документації – Сторожницька сільська рада.
Розробник проекту детального плану та звіту про стратегічну екологічну оцінку 

– ФОП Король О. М.
Необхідність проведення транскордонних консультацій – відсутня.
Місце ознайомлення з проектом детального плану та звіту про екологічну 

стратегічну оцінку – приміщення Сторожницької сільської ради за адресою: 
89421, Закарпатська обл., Ужгородський р-н, с. Сторожниця, вул. Шевченка, 
б/н, тел. 03127-32613.
Пропозиції та зауваження до проекту містобудівної документації та Звіту 

про стратегічну екологічну оцінку у письмовому вигляді приймаються до 29 
листопада 2019 року.
Відповідальний за організацію розгляду пропозицій та проведення громад-

ського обговорення та слухань – Заяць Тетяна Федорівна.
Презентація, прилюдне експонування проекту, громадські слухання та обгово-

рення відбудуться у приміщенні сільської ради 2 грудня 2019 року о 15:00 год к.ч.

В УЖГОРОДІ ЗАСІДАЛА 
АРХІТЕКТУРНО-МІСТОБУДІВНА РАДА 

ДО 30-ЛІТТЯ ПАДІННЯ БЕРЛІНСЬКОЇ СТІНИ
«Літо, яке змінило світ» 

Управління комунальної власності та архітектури виконавчого комітету Мукачівської 
міської ради інформує про оголошення конкурсу з проведення експертної оцінки 

земельних ділянок, що підлягають передачі у власність шляхом викупу:

Для участі в конкурсі претенденти надають таку конкурсну документацію:
- заяву на участь у конкурсі за формою;
- копії установчих документів претендента;
- копії кваліфікаційної документації оцінювачів, які працюють та будуть залучені до про-

ведення оцінки та підписання звіту про оцінку;
- письмові згоди оцінювачів, яких буде залучено претендентом до проведення робіт 

з оцінки землі, підписання звіту про оцінку землі, завірені їхніми особистими підписами;
- копії сертифікатів та ліцензій на право здійснення оціночної діяльності, виданих від-

повідними органами;
- інформацію про претендента (резюме).
Копії документів мають бути завірені в установленому порядку.
Конкурсні пропозиції претендентів подаються в запечатаних конвертах (окремий кон-

верт для кожної пропозиції) і мають містити пропозиції щодо вартості робіт (калькуляціївитрат) 
та термін на виконання робіт. Конкурсні пропозиції особисто подаються до Центру надання 
адміністративних послуг виконавчого комітету Мукачівської міської ради або надсилаються 
на адресу Мукачівської міської ради поштою (просимо учасників конкурсу врахувати час на 
доставку поштового відправлення адресату та направити свої конкурсні пропозиції завчасно).

Термін подання заяв на конкурс – до 15.11.2019 р. включно.
Конкурс відбудеться 19.11.2019р. о 14.30 в малій сесійній залі Мукачівської міської 

ради, м. Мукачево, пл. Духновича Олександра, 2. Тел. для довідок: 050-968-54-30. 

ОГОЛОШЕННЯ

• У зв’язку з втратою вважати недійсним Державний акт на право власності на 
земельну ділянку серія ЯК № 855370 на гараж по вул. Заньковецької, гараж № 103, 
виданий 1 жовтня 2012 року Головним Управлінням Держкомзему у Закарпатській 
області на підставі рішенння 12 сесії 6 скликання Ужгородської міської ради № 529 
від 24.05.2012 р. на ім’я Король Ольга Ільївна.

• У зв’язку з втратою вважати недійсним Свідоцтво на право власності на гараж 
за адресою: м. Ужгород, територія АГК "Іскра" по вул. Заньковецької, 30, гараж № 103, 
видане 21 серпня 2003 р. на підставі рішення Виконавчого комітету Ужгородської 
міської ради № 169 від 16 липня 2003 р. на ім’я Король Ольга Ільївна.

У МІСТІ ПРОДОВЖУЮТЬ 
ВИСАДЖУВАТИ ДЕРЕВА

традиційного «Тижня Німеччини в Україні» 
відбудеться 5 листопада в Ужгороді.

Цього року «Тиждень Німеччини в 
Україні» присвячений 30-літтю падін-
ня Берлінської стіни. Проте мало хто 
пам’ятає, що в сусідній із Закарпаттям 
Угорщині завдяки ентузіастам Берлін-
ська стіна дістала перші тріщини – на 
угорсько-австрійському кордоні під 
містом Шопрон 19 серпня 1989 року 
відбувся так званий Пан’європейський 
пікнік. Того дня за згодою двох країн 
прикордонні ворота на старій Братис-
лавській дорозі символічно відкрили 
на 3 години – і сотні громадян тодіш-
ньої НДР втекли на Захід, до Австрії. 
Пан’європейський пікнік став потужним 
поштовхом до подальших демократич-
них рухів у Східній Європі.

На дискусію до Ужгорода приїдуть 
свідки тих подій з Австрії та Угорщини 
– відомий журналіст і музикант Карл 
Канич і керівник зміни прикордонників 
того історичного дня Белла Арпад. Також 
уперше в Україні буде представлено 
інсталяцію творів фотографа Тамаша 
Лобенвайна, який 30 років тому висвіт-
лював Пан’європейський пікнік.

Організатори івенту в Ужгороді – ГО 
«Дармштадтський Дім», за підтримки 
Посольства Німеччини в Україні та 
Генерального консульства Угорщини в 
Ужгороді.

Отже, 5 листопада, початок о 18:00, 
рестобар «Емігранд», вхід вільний.

Того самого дня в Центрі гунгароло-
гії УжНУ об 11:00 почнеться круглий стіл 
за участю закордонних гостей (вулиця 
Університетська, 14а, 5 поверх).

Дискусія під такою назвою в рамках уже 

Ужгород -
ська  міська 
рада  та  ви -
конавчий ко-
мітет вислов-
люють  щире 
співчуття Гра-
бовській Ганні 
Степанівні, го-
ловному спе-
ціалісту відділу 
реєстрації міс-
ця проживан-
ня, з приводу 
важкої втрати 
– передчасної 
смерті чоло-
віка.

На черговому засіданні ради при місько-
му управлінні містобудування та архітек-
тури днями розглянули чотири проєкти 
детальних планів територій. 

Узяли за основу детальні плани: тери-
торії, обмеженої вулицями Іспанською, 
Собранецькою і територією аеропорту; 

території, обмеженої вулицями Капу-
шанською, Федора Достоєвського, Марії 
Заньковецької, Тиводара Легоцького; 
території, обмеженої вулицями Володи-
мира Погорєлова, Марії Заньковецької, 
Федора Достоєвського, Капушанською; 
території, обмеженої вулицями Михайла 

Грушевського, Марії Заньковецької, Во-
лодимира Погорєлова, Капушанською. 
Розробники мають доопрацювати про-
єкти і подати їх на повторний розгляд 
архітектурно-містобудівної ради.

Також під час засідання розглянули 
два концепт-проєкти: реконструкції 
з розширенням громадської будівлі 
на площі Жупанатській, 12 і багато-
квартирного будинку зі вбудованими 

комерційними приміщеннями на вулиці 
Олександра Митрака, біля «Ювентусу». 
Члени архітектурно-містобудівної ради 
відхилили концепт-проєкт реконструкції 
на площі Жупанатській, другий реко-
мендували доопрацювати і подати на 
повторний розгляд.

12 сакур посадили цього ві-
вторка на перехресті вулиць 
Братів Бращайків та Олек-
сандра Довженка, а на пло-
щі Дружби народів – клен. 

Висохлі, зламані чи 
пошкоджені дерева 

замінили коштом обслуго-
вувальної організації.

Висаджуватимуть де-
рева в місті й наступного 
тижня: на вулиці Шумній 
– церцис та акацію, на 
Другетів – павловнію, на 
Собранецькій – ясен.
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"Ïðî Çàõ³ä"

ІСТОРІЯ УЖГОРОДСЬКОГО ПАЛАЦУ ВАЙДИ 
І ПРИБУТКОВОГО ДОМУ ВАЙНБЕРҐЕРА

…òà ç äâîðó

Еміл Вайда, 
фото з книжки 

«A Felvidék és Kárpátalja 
hadtörténete 1914-1918»

Âåëèêà ðîäèíà Øâàðö³â. Êðàéí³é ïðàâîðó÷ – Åì³ë Âàéäà, 
á³ëÿ íüîãî – Ìîðã³ò, ïåðåä íèì ñåñòðà Ìîðã³ò Ôëîðà. 

Íà ï³äëîç³ ñèäÿòü ²âàí òà À´íåø, íà ðóêàõ ó ä³äóñÿ 
Øâàðöà – Ìîð³êà. Á³ëüø³ñòü ³ç òèõ, õòî çîáðàæåíèé 

íà öüîìó ôîòî, íå âèæèëè â êîíöòàáîðàõ...

можуть показати, де саме містився той 
загадковий палац із пасажем, бо будівля 
через свій стан тепер уже зовсім не схо-
жа на палац, а пасаж кілька років тому 
перетворили на магазин. Якщо ви ще не 
здогадалися, то йдеться про симпатичний 
будиночок у самому центрі міста – на 
вулиці Волошина, 1.

Його зображення можна побачити на 
багатьох старовинних листівках із краєви-
дами Ужгорода, адже будинок постав на 
перетині дуже важливих і завжди людних 
транспортних шляхів: вулиці Сечені (пізніше 
– Корятовича), де чи не щодня працював 
ринок, і вулиці Маломостової (початок су-
часної вулиці Волошина). Поглянуаши на той 
будинок, ви й тепер по формі даху побачите, 
що він насправді не цілісний, а складається 
з двох частин: невеличкої наріжної будівлі, а 
далі – трохи вищої. Ось ту наріжну частинку 
звів ще наприкінці XIX століття підприємець 
на ім’я Ізидор Вайнберґер.

Цей чоловік приїхав до Ужгорода зі своїм 
молодшим братом Філіпом із нині словацько-
го міста Сніни. Нащадки не знають, чому бра-
ти вирішили переїхати, – мабуть, сподівалися 
знайти тут більші можливості для розвитку 
власних справ. Тодішній австро-угорський 
Унґвар виявився прихильним до прибульців: 
поки Філіп працював на державній службі, 
його брат Ізидор будував успішний бізнес, 
вкладаючи гроші в різні сфери. Він скупо-
вував ліси, мав частку в лісопильні, володів 
виноградниками, торгував вином, якийсь 
час був керівником (можливо, і власником 
чи одним зі власників) місцевої установи 
«Fillérbank». Газети міжвоєнного часу згадують 
Ізидора Вайнберґера і як багаторічного голо-
ву місцевої єврейської громади, що вказує 
на високий соціальний статус цього підпри-
ємця. Був він і меценатом, 
зокрема нащадки чули, 
що Ізидор став одним із 
тих, чия щедра пожертва 
дозволила єврейській гро-
маді звести в місті розкішну 
синагогу (тепер – будівля 
філармонії).

Уже в Унґварі Ізидор 
Вайнберґер одружився з 
Ліною Шенфельд. У червні 
1891 року в пари наро-
дився син, котрого назвали 
Емілом на честь батька 
Ліни. Десь у ті часи й був 
збудований для молодої 
сім’ї будинок, який пізніше 
назвуть палацом Вайди. 
Саме це прізвище обрав 
собі молодий Еміл Вайн-
берґер, аби мати змогу 
зробити військову кар’єру. 
Наприкінці ХІХ – на по-
чатку ХХ століття зміна 
прізвищ у нас була дуже 
розповсюдженим явищем. 
Вважалося, що з угорським прізвищем легше 
влаштуватися на державну службу, отримати 
військове звання тощо. Мабуть, це під час 
навчання у торговій школі угорського міста 
Дебрецена та в університеті німецького Гай-
дельберґа відчув і Еміл, бо щойно почалася 
Перша світова війна, він змінив прізвище.

Першу світову Еміл Вайда пройшов від 
початку до кінця, у званні лейтенанта служив 
на російському й італійському фронтах. За 
даними книжки «A Felvidék és Kárpátalja 
hadtörténete 1914–1918», він отримав кілька 
високих нагород: Золотий Хрест, бронзову 
медаль витязя та німецький Залізний Хрест, 
який вручали тільки за особливі подвиги на 
полі бою. Ці нагороди давали Емілові право 
на високу пожиттєву військову пенсію, та 
він і без неї був людиною доволі заможною.

Повернувшись із війни, Еміл Вайда по-
чав допомагати у справах батькові, а 1923 
року заснував власний бізнес – відкрив так 
звану технічну канцелярію. Він здійснював 
продаж автомобілів, був офіційним представ-
ником на Підкарпатській Русі таких відомих 
фірм, як «Ford», «Harley-Davidson» та «Vacuum 
Oil Company». У газетах міжвоєнного часу 
було багато реклами технічної канцелярії 
Еміла Вайди – повідомлялося, що на Мало-
мостецькій, 4 можна придбати найновіші 
моделі американських фірм «Ford» і «Lincoln», 

мотоцикли «Harley-Davidson», вироби заводу 
«Fiat», мотори й господарські машини амери-
канської фірми «Massey-Harris», а ще бензин 
та вироби з нафти.

Де ж усе це містилося? Ось тут і 
звернемо увагу на загадковий пасаж 
Вайди. Коли до наріжного будинку Вайн-
берґерів добудовували другу частину, 
в ній недарма спроєктували пасаж, 
тобто прохід у внутрішній двір. На старих 
листівках видно, що до початку 1930-их 
років за палацом Вайди з боку базарної 
площі Корятовича був простий одно-
поверховий довгий будинок. Він також 
належав Вайнберґерам. У тій будівлі 
працювали різноманітні торгівельні за-
клади, а в закритому дворику в гаражах 

і просто неба стояли 
автомобілі й трак-
тори, які продавав 
Еміл Вайда. Звісно, їх не 
було багато, як у сучас-
ному автосалоні, проте 
охочі придбати автомо-
біль могли оглянути кілька 
моделей, порадитися, по-
гортати каталоги, обрати 
відповідне авто і замо-
вити його навіть з іншого 
кінця світу. Потрапити 
до двору спершу можна 
було тільки через пасаж, 
достатньо широкий для 
проїзду техніки.

З часом пасаж Вай-
ди став досить-таки 
жвавим торговим 
місцем. Ізидор Вайн-
берґер на початку 
30-их зруйнував 
старий будиночок 
на Корятовича і за-
мовив будівельній 

фірмі відомого місцевого архітектора 
Бейли Фодора проєкт модерного при-
буткового дому. Бейла Фодор 1931 
року звів прекрасну будівлю, яка й нині 
є архітектурною окрасою площі Коря-
товича. Тепер у пасаж Вайди можна 
було потрапити вже через два широкі 
в’їзди, на перших поверхах працювали 
торговці, діяли різноманітні майстерні й 
ательє, а квартири на другому і третьому 
поверхах власники здавали в оренду. 
Там, до речі, багато років потому працю-
вало і відоме фотоательє Зелмановича.

Родина Ізидора Вайнберґера теж 
переїхала з палацу Вайди до нового бу-
динку. У ньому в різних квартирах, згідно 
з даними списку виборців за 1936 рік, 
мешкали Ізидор зі дружиною, його брат 
Філіп зі дружиною, ім’я якої згадане 
лише однією буквою «S», та Еміл Вайда 
зі своєю сім’єю. Ще на початку 1920-
их Еміл одружився з гарною дівчиною 
Морґіт Шварц. Морґіт походила з місцевої 
єврейської сім’ї, була однією з шістьох дітей, 
до кінця життя підтримувала з усіма братами 
й сестрами дуже теплі, дружні стосунки. Разом 
із братами, сестрами, їхніми сім’ями Вайди 
ходили на прогулянки, в гості, на концерти, 
вели активне культурне і світське життя.

В Еміла й Моргіт народилося троє ді-

ток: донька Аґнеш (Аґі), син Іван і ще одна 
донька Марія (Моріка). Старша Аґі була 
дуже прогресивною та цілеспрямованою 
дівчиною. Вона хотіла стати аптекаркою, але 

навчатися вже не 
змогла – надворі 
був 1939 рік, і угорська влада почала перші 
утиски євреїв. Тоді Аґі придумала, що почне 
самостійне життя в Палестині. В ті роки серед 
єврейської європейської молоді був дуже 
модним рух «повернення» до Палестини 
(так називали нинішні території Ізраїлю). Аґі 
теж почала виходжувати дозволи, навіть в 
одній з інстанцій пожертвувала коштовний 
перстень зі своєї руки, щоб добитися виписки 
потрібного документа. Врешті у 1939 році їй 
вдалося виїхати. Хоч і жаль було дівчині роз-
ставатися зі своєю родиною, та вона зібрала 
документи, фотографії, невелику валізу з 

особистими речами – і назавжди покинула 
місто, в якому народилася. Дуже ймовірно, 
що цей крок врятував їй життя, і вже точно 
врятував пам’ять про сім’ю Еміла Вайди, бо 
все, що залишилося після них, – це ті фото і 
документи, котрі встигла вивезти Аґі.

Справді, ані статки, ані соціальний статус, 
ані проугорські симпатії Вайнберґерів-Вайд 

не допомогли їм уникнути гетто і концтаборів. 
Спочатку їм, як євреям, відмовили в угорсько-
му громадянстві, згодом почалися утиски 
в бізнесі, а навесні 1944 року всіх членів 
родини забрали до міського гетто. Першого 
ж дня селекції Еміл став свідком того, як охо-
ронець гетто за якусь дрібницю убив одного 
єврея. Тож Еміл почав проситися, щоб його 
родину відправили звідси першим ешелоном. 
Куди вони їдуть, звісно, не знали – гадали, 
що їх просто тимчасово переселяють. Однак 
опинилися врешті в Освенцимі.

Старих і малих, хто не годився до роботи, 
там одразу відділяли від інших. Потрапили в 
цей потік і 84-річний Ізидор, і його старенька 
дружина Ліна, і Філіп, і чомусь навіть дружина 
Еміла Морґіт із молоденькою Морікою. Усіх 
їх кудись повели, після чого ніхто цих людей 
більше не бачив. Еміл, який назвав інший 
рік народження, «омолодившись» на 5 років, 
і його син Іван лише згодом дізналися, що тих, 
хто не підходив для робіт, убивали в газових 
камерах, аби дарма не годувати. Батько і син 
з Освенцима потрапили до іншого концтабору 
– австрійського Маутгаузена, який вважа-
ється табором із найжахливішими умовами 
роботи і проживання під час Другої світової 
війни. Згідно з документами, наданими 

нащадкам після війни, 
якраз там у лютому 1945 
року не стало Еміла. За 
яких умов він помер, не 
знав навіть син Іван, бо 
був переведений звідти 
до сусіднього концтабору 
в Ебензее.

21-річного Івана 
Вайду навесні 1945-го 
звільнили американці. 
Молодий чоловік важив 
тоді 30 кілограмів і був 
знесилений до краю – 
навіть не міг підвестися 
з ліжка, аби взяти їжі, 
яку щедро роздавали 
в’язням вражені побаче-
ним американські солда-
ти. Але це, як виявилося, 

було й на краще, бо чимало в’язнів у ті дні по-
мерли саме від того, що жадібно переїдалися.

Трохи оговтавшись і підлікувавшись, Іван 
вирішив повертатися додому. Він не знав, що 
сталося з його рідними, і сподівався, що бо-
дай хтось із великої родини теж повернеться 
до Ужгорода. Та приїхавши сюди, Іван знай-
шов тільки зайняті радянськими армійцями 
квартири в будинках дідуся і батька. Довести, 
що це майно належить його родині, хлопець 
не міг, як діяти – не знав. Згодом, знайшовши 
мамину сестру Флору та її доньку Лолу, ви-
рішив разом із ними виїхати до Палестини. 
Зробити це після війни виявилося ще важче, 
ніж перед нею. Два роки довелося прожити 

Іванові та його 
родичам у спеці-
альному таборі 
на Кіпрі, аж поки 
кораблі звідти не 
почали пускати 
до новостворе-
ної держави Із-
раїль.

Знайшов -
ши сестру Аґі, 
котра довго не 
знала, що ста-
лося з її роди-
ною, Іван почав 
життя з нуля: об-
живався у своїй 
новій домівці, 
працював на де-
ревообробному 
підприємстві. 
Потім він був 
співробітником 
митниці в пор-
ту Хайфи, аж до 
пенсії. Вже в Із-
раїлі Іван Вай-
да одружився, 
його жінка була 
родом із Будапе-

шта. У них народилося двоє дітей – син Рувен 
і донька Роніт.

Саме Роніт змогла втілити в життя багато-
річну мрію свого померлого у 2007 році бать-
ка – відвідати Ужгород. Гостею нашого міста 
вона була зовсім недавно – тоді й розказала 
для нинішніх ужгородців цю непросту історію.

Òåòÿíà Ë²ÒÅÐÀÒ²

У місцевій рекламі першої половини ХХ 
століття часто зустрічалися як локації 
незрозумілі нині «палац Вайди» і «пасаж 
Вайди». Лише ужгородські старожили ще 
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МІФИ І ФАКТИ ПРО ЩОРІЧНЕ 
ПЕРЕВЕДЕННЯ ГОДИННИКА

Чи справді економить енергію і «вбиває» людей?

Щороку українцям доводиться двічі переводити годинник – навесні відбувається 
перехід на літній час, восени (ми зробили це тиждень тому) – на зимовий. 

Коли переводити годинники, визначено постановою Кабміну: останньої 
неділі березня стрілки треба перевести на годину вперед, а останньої неділі 
жовтня – назад.

Така традиція існує в низці країн світу, і на сьогодні вона обросла певними 
міфами. Водночас вона справді впливає на життя людей. Ми зібрали уперед-
ження і факти про переведення годинника в Україні та світі.

Ì³ô. Öå åêîíîìèòü åíåðã³þ
Одним із найрозповсюдженіших аргументів переведення годинника є 

думка, що воно допомагає економити енергію. На жаль, це не так – можливо, 
навіть навпаки. Дослідження проводились у США. Як показала робота Міністер-
ства енергетики 2008 року, перехід на літній час скорочує річне споживання 
енергії приблизно на 0,03%. А дослідження того самого року в Університеті 
Каліфорнії виявило, що, можливо, споживання енергії навіть трохи збільшу-
ється – загалом на 1%.

Після того, як 2006 року штат Індіана затвердив перехід на літній час, учені 
порахували, що додаткове споживання енергії обійдеться споживачам штату 
в 9 мільйонів доларів на рік і збільшить забруднення довкілля.

Ôàêò. Ïåðåâåäåííÿ ãîäèííèêà âïëèâàº íà çäîðîâ’ÿ
Дослідники з Університету Алабами в Бірмінгемі 2012 року повідомили, що 

перехід на літній час призвів до збільшення ризику серцевих нападів на 10%.
З другого боку, те саме дослідження виявило, що ризик упав приблизно так 

само під час переходу на зимовий час.
Також переведення годинника може підвищити ризик нещасних випадків 

через невиспаних автомобілістів. Медичний журнал Нової Англії ще 1996 року 
опублікував дослідження, в якому повідомлялося про збільшення на 8% кількості 
ДТП в понеділок після весняного переходу на літній час.

Гарна новина полягає в тому, що додатковий сон робить вулиці на 8% 
безпечнішими в день після переходу на зимовий час, згідно з цим самим до-
слідженням.

Ôàêò. Ïåðåõ³ä íà ë³òí³é ÷àñ çìåíøóº éìîâ³ðí³ñòü ïîãðàáóâàííÿ
Коли навесні годинник переводять на літній час, рівень пограбувань на 

день падає в середньому на 7%, особливо це відчутно ввечері – різниця з по-
грабуваннями взимку становить 27%.

Про це йдеться в дослідженні 2015 року аналітичного центру – в Огляді 
економіки і статистики.

Ì³ô. Öå çðó÷íî äëÿ ïðàö³âíèê³â ñ³ëüñüêîãî ãîñïîäàðñòâà
Думка, що перехід на літній час започаткований, аби допомогти фермерам 

зібрати врожай, вкорінена у свідомості людей. Але це також неправда.
Дослідник питання Девід Прерау у своїй книжці на цю тему розповідає, що 

фермери боролися з ідеєю переведення годинника – стверджували, що воно 
знижує їхню продуктивність і ускладнює життя.

«Якщо ви хочете скоротити 25% продуктивності американського фермера, 
просто збережіть цей закон», – цитує Прерау одне сільськогосподарське лобі, 
яке виступало за скасування переходу на літній час 1919 року.

Ôàêò. Óñå ìåíøå ëþäåé â³ðèòü ó äîö³ëüí³ñòü òðàäèö³¿
Опитування, проведене 2014 року, показало, що у США скорочується 

відсоток дорослих, які підтримують переведення годинника. Того року 33% 
респондентів заявили, що користь традиції варта клопоту, порівняно з 37% 
2013-го та 45% роком раніше.

Нещодавно Європейський парламент схвалив скасування переведення 
годинників на зимовий та літній час від 2021 року.

Раніше в Міністерстві економічного розвитку і торгівлі України заявили, що 
в разі ухвалення Європейським Союзом рішення про скасування переходів на 
літній і зимовий час Кабмін розгляне пропозицію змінити нинішній порядок, 
аби теж відмовитися від такої практики.

Ì³ô. Ïåðåâåäåííÿ ãîäèííèêà âïëèâàº ëèøå íà ëþäåé
Домашні та свійські тварини також відчувають зміни в часі. Розклад людини 

впливає на домашніх улюбленців, собак і котів, що живуть у приміщенні. Навіть 
корови відчувають порушення режиму. 

Про це йдеться в дослідженні Елісон Ґолдґус-Смолл з австралійської на-
уково-дослідницької організації. Зсув на годину може викликати фізичний та 
психологічний стрес у тварин: кіт буде розлючений, побачивши порожню тарілку 
у звичний час, а корова може відмовитися давати молоко раніше. 

– Зате буде що згадати у старості!
– У старості ти будеш згадувати, куди 

окуляри поклав...
• • •

– Лікарю, допоможіть мені!
– На що скаржитесь?
– Мені за тридцять, я розлучена і 

мені АБСОЛЮТНО не подобається Олег 
Винник!

• • •
Рецепти на кулінарних сайтах необ-

хідно також упорядкувати за кількістю 
посуду, який потім доведеться перемити.

• • •
– Сьомо, не хотілося б тебе засмучу-

вати, але більше робити нічого...
• • •

Днями перший раз у відкритий кос-
мос вийшли дві жінки.

Цікаво, а скільки вони туди збира-
лися?..

• • •
– Тату, я знову прийшов до школи 

немодним і без айфона.
– І що?
– Тебе викликають до арт-директора.

• • •
Відчуваю, що дере в горлі, маю не-

жить, кашель та інші приводи полікува-
тися гарячим вином.

• • •
На одеському Привозі:
– Мадам, чому ваш гусак такий до-

рогий?
– Він не дорогий – він просто стежить 

за курсом долара.
• • •

Річницю дієти вона відзначила у вузь-
кому колі хулахупа.

• • •
Бакалавр мистецтв може відрізнити 

«Чорний квадрат» Малевича 1915 року 
від «Чорного квадрата» Малевича 1929 
року. А магістр мистецтв може точно ска-
зати, котрим боком догори повинен висіти 
будь-який із «Чорних квадратів» Малевича.

• • •
Еліксир молодості винаходили вже не 

раз, але кожного разу винахідники заби-
рали його секрет зі собою в дитинство.

• • •
Провівши у салоні краси дві години, 

вона стала на вигляд на дві години старшою.

ÎÂÅÍ
Доведеться прояви-

ти рідкісну витримку і 
такт при зустрічах та в 
бесідах. Якщо зумієте 
залишатися коректни-
ми, на вас чекає успіх. Можливі нові 
цікаві перспективи.

ÒÅËÅÖÜ
Час  узятися  до 

накопичених  справ 
і нерозв’язаних про-
блем. Не намагайтеся 
зробити все водночас, починайте з 
найголовнішого. Друзі допоможуть 
подолати труднощі. 

ÁËÈÇÍßÒÀ
Тиждень сприя-

тиме професійній ак-
тивності, реалізації 
нових ідей та планів, 
які бажано проана-
лізувати, вивірити й 
усунути недоліки. Розв’язуйте всі 
свої ймовірні проблеми самотужки.

ÐÀÊ
Зверніть увагу 

на своє особисте 
життя: всього буде 
багато, навіть із над-
лишком. Є ризик перенасититися 
стосунками, і ви можете втратити 
те, що маєте. 

ËÅÂ
Важко буде знайти 

спільну мову з оточен-
ням, тому найрозумні-
шим девізом цього тиж-
ня стане фраза: «Більше 
працювати – менше розмовляти». 
Постарайтеся бути максимально 
зібраними і зосередженими на 
головному.

Ä²ÂÀ
Сумніви у правиль-

ності власних вчинків 
можуть перешкодити 
реалізації давно запла-
нованого. Перегляньте 
ставлення до планів на майбутнє 
або змініть цілі. Пасивність вам 
лише нашкодить. 

ÒÅÐÅÇÈ
Настрій часто змі-

нюватиметься, через 
що можуть бути про-
блеми вдома і на ро-
боті. Виникне спокуса 
відмовитися від відповідального 
завдання, яке керівництво покладе 
на вас. 

ÑÊÎÐÏ²ÎÍ
Багато подій та ба-

гато планів, але вам 
усе-таки вдасться встиг-
нути скрізь і всюди. Від-
чуєте радість від доходів, на які ви 
не розраховували.

ÑÒÐ²ËÅÖÜ
Сприятливий пері-

од для налагодження 
стосунків. Очікуйте на 
романтичні пригоди, 
але не віддавайтеся 
повністю почуттям, бо 
ризикуєте розчаруватися.

ÊÎÇÎÐ²Ã
Успіх у справах ба-

гато в чому залежатиме 
від ваших організатор-
ських здібностей. Пе-
решкоди і проблеми 
не повинні засмучувати, адже в 
кінцевому результаті все обернеться 
на вашу користь.

ÂÎÄÎË²É
Чудовий період для 

прояву активності у 
професійній діяльнос-
ті. Будьте уважними й 
обережними, фортуна 
не терпить помилок.  

ÐÈÁÈ
Вдалий тиждень 

для пізнавання чогось 
нового. Намагайтеся 
стримувати емоції, 
уважно стежте за свої-
ми словами. Таким чином уникнете 
великих неприємностей.


